
 

Sülasi Mücerred (Üç harfli kök) Fiilerin Fâʻil ve Mefʻûlleri 

 

Arapça kelimelerin yapısı ve Arapça’da kelime türetme yollarını ve 

kurallarını görmüştük. Üçüzlü köklerden, zaid harfler ( ا  ت   س  ل  م  ن  و  ه  ى ء ) 

ekleyerek yeni kelimeler türetilebilir. Bunun için vezinler kullanılmaktadır. Bu 

derste üçüzlü kök masdarların fâʻil ve mefʻûlleri üzerinde durulacaktır. 

 

Fâʻil: Masdarda belirtilen eylemi veya hareketi “yapanı” gösteren 

kelimelere denir. Bu anlama gelen kelimeyi türetmek için Arapça’da  

( علاف   -  fâʻil) 

vezni kullanılır. Vezinde üçüzlü kökün (yani فعل ) ilk aslî harfinden (fe) sonra 

elif (ا) ilâve edilmiş, ikinci aslî harf (ayın) esreli (ı-i sesiyle) okunmuştur. 

Vezinde zaid harf eliftir. Buna göre herhangi bir üç harfli masdarın birinci 

harfinden sonra elif eklenir, ikinci harfi de esreli okunursa, fâil, yani eylemi 

yapan anlamına gelen kelime türetilmiş olur. (Kelimenin gerçek anlamı 

bilinmiyorsa sözlüğe bakılmalıdır.) 

Aşağıdaki tabloda yer alan üçüzlü köklerin fâil vezninden türetilmiş 

hallerini inceleyelim: 

Üçüzlü Kök Vezin – علاف  -  fâʻil 
تحاف feth - açmak – فتح  – fâtih - açan 
تباك ketp - yazmak – كتب   – kâtib - yazan 
صلاو  vasl - ulaşmak – وصل  – vâsıl - ulaşan 
تلاق katl - öldürmek – قتل  – kâtil - öldüren 
فقاو  vefk - başarmak – وفق  – vâfık - başaran 
هداج  cehd - savaşmak – جهد   – câhid - savaşan 

 

 



Mefʻûl: Masdarda belirtilen eylem veya  hareketten “etkileneni, yapılanı” 

gösteren kelimelere denir. Bunun için Arapça’da  

لوفعم  )   )- mefʻûl 

vezni kullanılır. Vezinde zaid harf olarak üçüzlü kökün başına üstünlü (a-e 

sesiyle) okunan mim ( م ), ikinci aslî harften (ayın) sonra ise vav (و ) ilâve 

edilmiştir. Aynı şekilde bu harfler, herhangi bir üçüzlü kök masdarın belirtilen 

yerlerine eklendiğinde, mefʻul, yani “yapılan, edilen, kılınan” anlamına gelen 

kelime türetilmiş olur. (Arapça bilmeyenler kelimelerin gerçek anlamı için 

sözlük kullanmalıdır.)  

Tablodaki örnekleri inceleyiniz. 

 

Üçüzlü Kök Vezin - لوفع م  - mefʻûl 
حوفتم feth - açmak – فتح  – meftûh - açılan 
ب و كت م ketp - yazmak – كتب   – mektûb - yazılan 
لو وص م vasl - ulaşmak – وصل  – mevsûl - ulaşılan 
ل و قتم katl - öldürmek – قتل  – maktûl - öldürülen 
قووفم vefk - başarmak – وفق  – mevfûk - başarılan 
د و جهم cehd - savaşmak – جهد   – mechûd - savaşılan 

 

Dikkat: Aslî harfleri arasında illet harfi bulunan kelimelerle muzaaf 
(ikinci ve üçünçü aslî harfi aynı olan) kelimeler türetilirken vezne 
uymayabilirler. Aşağıdaki anlatıyı inceleyiniz. 

 



 

 

 

Pekiştirme Ödevi: İkinci ders kitabının 50. Sayfasındaki alıştırma. 

  



Alıştırma: Tablodaki üçüzlü kökleri, verilen vezinlerde türeterek fâʻil ve 
mefʻûllerini yazınız. 

Üçüzlü Kök Vezin : علاف  -  fâʻil Vezin : لوفع م  - mefʻûl 
  maslûh – barışılan – مصلوح sâlih - barışan – صالح sulh – barışmak – صلح
 mechûl - bilinmeyen – مجهول câhil - bilmeyen – جاهل cehl - bilmemek – جهل

قوف  – fevk - üstün olmak قئفا  – fâ’ik – üstün olan مفوق – mefûk – üstün olunan 
 mahsûs – özel olunan – محصوص hâss – özel olan – حاص hass - özel olmak – حص
  me’mûr – buyurulan – مأمور âmir - buyuran – آمر emr - buyurmak – أمر
ادع  - duʻâ - yalvarmak ىداع  - dâʻî - yalvaran ومدع  - medʻuvv - yalvarılan 
  mesîr – izlenen – مسير sâyir - izleyen – ساير seyr - izlemek – سير
 mes’ûl - sorulan – مسئول sâ’il - soran – سائل se’l - sormak – سأل
 maʻbûd – kulluk edilen - معبود âbid – kulluk eden – عابد abd – kulluk etmek – عبد
 mecmûʻ - toplanan - مجموع câmiʻ - toplayan - جامع cemʻ - toplamak - جمع
 meşhûd - görülen – مشهود şâhid - gören – شاهد şehide - görmek – شهد
 maʻlûm - bilinen - معلوم âlim - bilen – عالم ilm - bilmek – علم

 

 


